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شب نشيني مجازي به ياد شهداي دانشگاه كابل
حجت الله ايوبي: تصور ما اين بود كه نمايشگاهي با 70 اثر خواهيم داشت ولي چيزي حدود 

۴00 اثر زيبا از سوي هنرمندان افغانستان به دست ما رسيده است
 اعتراض نمايندگان 

به سهم اندك نوجوانان از رسانه ملي
جمع�ي از نمايندگان مجلس ش�وراي اس�امي ب�ا صدور 
بيانيه اي بر ض�رورت عملياتي كردن مطالب�ه مقام معظم 
رهبري در خصوص قش�ر نوجوان و رس�انه تأكيد كردند. 
در بیانیه نمايندگان مجلس كه با عن��وان »ضرورت عملیاتي 
نمودن مطالبه مقام معظم رهبري در خصوص قش��ر نوجوان 
و رس��انه« به امضاي جمع��ي از نمايندگان مجلس رس��یده ، 
آمده است:» امام صادق)ع(: به آموختن حديث به نوجوانانتان 

پیش از آنكه منحرفین آنان را گمراه سازند، اقدام نمايید. «
در ادامه به بخش��ي از س��خنان مق��ام معظم رهبري اش��اره 
شده اس��ت: » چند روز پیش، جمعي از نوجوان ها و جوان هاي 
دانش آموز اينجا در حس��ینیه بودند و برايش��ان بنده صحبت 
كردم. يكي ش��ان يك نامه اي به من داد، ديدم حرف حس��ابي 
مي زند؛ نوشته بود كه در صداوسیما براي كودكان برنامه هست، 
براي بزرگ ها برنامه هس��ت، براي ما جوان هاي دبیرس��تاني 
برنامه نیست. ديدم راست مي گويد، حرف درستي است. كدام 
برنامه را براي اين جوان فراهم كرديد كه بتواند از آن استفاده  
روحي، استفاده  فكري، استفاده  ديني، استفاده  علمي كند. البته 
برنامه هاي علمي در بعضي از شبكه ها هست، اينها برنامه نیست؛ 
برنامه سازي بايد بشود؛ هنرمندانه كار بايد بشود. اين هم يك 

دستگاه كه دستگاه موظفي است.«
اين بیانیه مي افزايد:» نوجواني يكي از مهم ترين رده هاي سني 
است كه همواره در احاديث معصومین)ع( و بیانات مقام معظم 
رهبري ) مدظله العالي( يكي از سرنوشت س��از ترين دوران هر 

انسان معرفي مي شود. 
نوجواني دروازه ورود به جواني و آغاز زندگي رسمي اجتماعي 
اس��ت، به همین دلیل است كه كارشناس��ان و اساتید همواره 
نوجواني را دوره شكل گیري شخصیت انسان و مهم ترين دوره 

زندگي مي دانند. 
سال هاست كه كشور ما در مقابل هجمه هاي فرهنگي دشمنان 
است و غالباً دشمنان نوجوانان و جوانان ما را نشانه گرفته اند و 
سعي دارند با تغییر ارزش ها، انحرافات اجتماعي، ديني و روحي 

آنان را از مسیر تعالي و پرورش ايراني اسلامي دور كنند. 
هم اكنون س��هم بس��یار كمي از آنتن رس��انه ملي متعلق به 
نوجوانان است و راه اندازي شبكه مخصوص نوجوانان نتوانست 
با اقبال بسیاري بین اين قشر همراه شود؛ چراكه نوجوانان امروز 

نیازمند آثاري با كیفیت و هنرمندانه مي باشند. «

   رسانه

برنامه شب يلدا، جايزه رفتار زشت مجري دستپخت 

درست حرف زدن هم مثل آشپزي تمرين مي خواهد!
  مصطفي شاه كرمي 

دستپخت تازه تلويزيون و برنامه دس�تپخت اين بار توهين 
به قشر راننده تاكس�ي بود و البته به طور عادي عذرخواهي 
مجري ك�ه قاعدتاً دوس�ت ن�دارد موقعيت ش�غلي اش را از 
دس�ت بدهد، اما س�ؤال مهم اين اس�ت كه چرا صداوس�يما 
براي مجريانش يك كاس خوب حرف زدن برگزار نمي كند.

در حالي كه صحبت هاي توهین آمیز مج��ري و همه كاره برنامه 
دستپخت در مورد رانندگان تاكسي باعث واكنش هاي وسیعي در 
بین مردم شده حالا خبر مي رسد كه قرار است آنتن پر مخاطب 
شب يلدا شبكه اول سیما در اختیار اين برنامه قرار بگیرد. انتشار 
يك ويدئو از س��ؤال مجري برنامه » دستپخت « خطاب به يكي از 
ش��ركت كنندگان در اين برنامه كه روي آنتن ش��بكه يك سیما 

مي رود انتقادات گسترده اي را رقم زده است. 
در اين مس��ابقه، داور خطاب به يكي از شركت كنندگان شغل 
پدر او را مي پرس��د و زماني كه متوجه مي ش��ود پ��در او راننده 
تاكسي است، از وي مي پرس��د: » پیش دوستانت اذيت نمیشي 
وقتي میگي پدرت راننده هست؟« اين اظهارات توهین آمیز با 
انتقادات فراوان در فضاي مجازي مواجه شده است. اگر چه اين 
پرسش سخیف مجري، كارگردان و تهیه كننده اين برنامه با پاسخ 
عزتمندانه دختر جواني كه مورد سؤال قرار گرفته بود مواجه شد، 
اما بروز چنین اتفاقي در يك برنامه ضبط ش��ده و تولیدي اصلًا 
قابل قبول نیست. نكته تأسف انگیز در مورد برنامه دستپخت اين 
اس��ت كه ظاهراً اين گونه اظهارات براي عوامل برنامه به اتفاقي 
علي السويه تبديل شده است. چه اينكه تقريباً دو سال پیش و 

در روزهاي پاياني آبان ماه بود كه مواجهه و برخورد توهین آمیز 
پژمان علیزاده، كارشناس و داور 34 س��اله همین برنامه با يكي 
از خانم هاي شركت كننده در مسابقه آشپزي با واكنش وسیع 
مردمي روبه رو شد. در حالي كه حواشي و واكنش ها به اين اتفاق 
و پرسش مشمئز كننده وحید حس��یني، مجري و تهیه كننده 
برنامه دستپخت در مورد شغل يكي از اقشار شريف و زحمتكش 
جامعه همچنان ادامه دارد، برخي خبرها از سپردن آنتن شبكه 

يك سیما در شب يلدا به اين برنامه حكايت دارند. 
اگر چه ممكن اس��ت س��پردن آنتن ش��ب يلدا به اين برنامه قبلًا 
طرح ريزي شده باشد، اما با توجه به تكرار اتفاقات غیر قابل قبول 
در اين برنامه لازم اس��ت كه در اين مورد بررسي مجددي صورت 
بگیرد. ضمن اينكه به نظر مي رس��د كه لازم است براي مجريان و 
برنامه سازان تلويزيوني كلاس هاي آموزشي در رابطه با چگونگي 
استخدام كلمات و طرح سؤالات برگزار شود تا ديگر شاهد چنین 

اتفاقات زشت و غیر قابل توجیهي در برنامه تلويزيوني نباشیم. 

در اواخر تابس�تان مدت ها درگي�ر بيماري كرون�ا بودم كه 
ش�رايط بس�يار س�ختي را به واس�طه اين بيم�اري تجربه 
ك�ردم و همي�ن باع�ث مي ش�ود از عم�وم م�ردم بخواهم 
به ش�دت دس�تورالعمل هاي بهداش�تي را رعاي�ت كنند. 
اتابك نادري بازيگر تئاتر، سینما و تلويزيون با بیان اين مطلب به 
»جوان« گفت: خوشبختانه با دعاي خیر و روحیه دادن دوستان 
و عزيزان توانستم بر كرونا بعد از يك دوره درماني 30،40 روزه 
بربیايم، ولي به نظرم بايد خطرات ناش��ي از اين بیماري را كاملًا 
جدي گرفت. اين بازيگر درباره تأثیرات كرونا بر وضعیت زندگي 
اهالي هنر گفت: با شیوع كرونا، اين بیماري تأثیرات زيادي روي 
اقتصاد و معیش��ت تمام مردم از جمله هنرمندان داشته است و 

بايد از هنرمندان حمايت جدي انجام شود. 
اتابك ن��ادري ادامه داد: اهالي س��ینما و تئاتر نی��ز از اين قاعده 
جدا نیستند و وضعیت خوبي ندارند و اغلب بیكار هستند، چون 
سینماها و تئاترها تعطیلند و چیزي به نام دخل و خرج اقتصادي 

تقريباً وجود ن��دارد. بازيگر »گاندو« و »بچ��ه مهندس« تأكید 
كرد: اگر بخواهم جزئي تر درباره تئاتر حرف بزنم، شرايط اغلب 
سالن هاي نمايشي به جز چند مورد در دوران كرونا به  دلیل نبود 
فضاي استاندارد و مناسب و تهويه اصلًا مناسب اجراي نمايش 
نیست و وقتي نمايشي اجرا نش��ود، هنرمندان بیكار مي مانند و 
وقتي بیكاري فشار مي آورد، چه مي توانند بكنند جز امید داشتن 

به همراهي در پروژه هاي سینمايي يا تلويزيوني. 
اين بازيگر 50س��اله تأكید كرد: در ش��رايط فعل��ي فقط مركز 
هنرهاي نمايشي به تنهايي نمي تواند پاسخگوي شرايط بغرنج 
پیش روي هنرمندان باشد و س��ازمان هاي مرتبط با تئاتر مثل 
شهرداري، بنیاد حفظ آثار دفاع مقدس، حوزه هنري و سازمان 
تبلیغات بايد در قضیه حماي��ت كاري و مالي از هنرمندان ورود 
داشته باشند. اتابك نادري خاطر نش��ان كرد: وظیفه تلويزيون 
هم در حمايت از هنرمندان مهم است كه بايد به آن توجه داشته 
باش��د. تلويزيون مي تواند با به كارگیري بخش��ي از هنرمندان 
بیكار تئاتر و سینما و گسترده كردن دايره جذب نیرو كاري كند 
كه بخشي از هنرمندان هم كه ش��ده بتوانند از طريق همكاري 
با س��ريال هاي تلويزيون درآمد داشته باش��ند. بازيگر »عمارت 
فرنگي« و »س��تايش« ابراز امیدواري ك��رد: راه انداختن دوباره 
تله تئاترس��ازي در تلويزيون يكي ديگر از روش هايي اس��ت كه 
مي توان به كمك آن شرايط به كارگیري هنرمندان فعال تئاتر را 
ترتیب داد. تله تئاترسازي هزينه سنگین سريال سازي را هم ندارد 
و در عین حال اگر متن هاي جذابي برايش انتخاب شود، قطعاً با 

ارتباط گیري مناسب مخاطب روبه رو خواهد شد.

اتابك نادري در گفت و گو با »جوان« : 

احياي تله تئاتر كمك به اهالي تئاتر است

 وقتی صداوسیما
برای بازرگانی همايش برگزار می کند!  

همايش دو روزه تبليغات و بازرگانی در سيما در شرايطي در حال برگزاری است كه اين روزها 
پخش مکرر يك آگهی بازرگانی روی اعصاب مخاطبان سيما رژه می رود

جواد محرمي    یادداشت 

     تلویزیون

   سینما

     فرزين ماندگار
صداوس�يما دي�روز ب�رای موض�وع مهم�ی 
چون بازرگان�ی و تبليغات در س�يما، همايش 
برگ�زار ك�رده و طب�ق معم�ول ع�ده ای از 
مدي�ران در اين هماي�ش س�خنرانی كرده اند 
و از بايده�ا در اي�ن زمين�ه ح�رف زده ان�د. 
همايش ها و كنگره ها در ايران خیلی وقت است كه 
جای مراكز پژوهشی و تحقیقاتی را گرفته اند و برای 
خالی نبودن عريضه، يكی از بهترين اتفاق ها برای 
مديران محسوب می شوند. كافی است يك سازمان 
درباره يك مس��ئله چالش داش��ته باشد و درست 
همین جا يك همايش سروكله اش پیدا می شود و 
تعدادی مدير و چهره در كنار هم قرار می گیرند و 
عكاسان از اين چهره ها در حالی كه كنار هم جای 
گرفته اند و لبخند می زنند عك��س می گیرند، اما 
اينكه در پايان اين همايش ها دقیقاً چه محتوايی 
تولید می شود، موضوعی است كه خودش احتمالاً 

نیاز به چند همايش و كنفرانس جداگانه دارد. 
   جايگاه گمشده فرهنگ 

همايش رس��انه ملی و تبلیغ��ات بازرگانی، ديروز 
با حض��ور قائم مقام رئیس رس��انه مل��ی، معاون 
منابع مالی و سرمايه انس��انی صداوسیما، رئیس 
دانشگاه صداوسیما، استادان دانشگاه و جمعی از 
پژوهش��گران آغاز به كار كرد. رويدادی كه ظاهراً 
قرار است دو روزی به طول بینجامد و به طور عادی 
بايد انتظار داشته باشیم كه از دل آن، تصمیماتی به 

نفع فرهنگ و جامعه گرفته شود. 
البته روابط عمومی س��یما توضیح زيادی درباره 
اين همايش نداده اس��ت، اما به اين اش��اره كرده 
كه بخش��ی از اين رويداد با رعايت شیوه نامه های 
بهداشتی به صورت حضوری و بخش عمده آن نیز 
به صورت مجازی برگزار می شود. در اين همايش، 
موضوعات مختلفي در زمین��ه تبلیغات بازرگانی 
بررسی می شوند. پژوهشگران در اين همايش در 
حوزه هايی همچون حقوق مخاطب، دين و فرهنگ، 
اقتصاد، مديريت و سیاس��ت در حوزه تبلیغات به 

بحث و تبادل نظر می پردازند.
  بی بی سی 8 برابر صداوسيما!

جالب اينجاست، همین حالا كه همايش تبلیغات 
و بازرگانی در حال برگزاری است از تلويزيون ملی 
ايران آگه��ی تبلیغاتی بايا ه��ر 10 دقیقه يك بار از 
شبكه های مختلف در حال پخش است و تلويزيون 
با پخش آن درآمدزايی می كند. درآمدی كه شهاب 

اسفندياری، رئیس دانشگاه صداوسیما معتقد است 
بايد از بودجه عمومی تأمین ش��ود، نه از تبلیغات و 
برای اثبات حرفش از بی بی س��ی مثال می آورد كه 
به گفته او سهم بی بی سی از تولید ناخالص انگلیس، 
هشت برابر سهم صداوسیما از تولید ناخالص داخلی 
است. اين بدان معناست كه دولت بريتانیا هشت برابر 
بیشتر برای رسانه حاكمیت خود اهمیت قائل است. 
اين حرف معنايش می تواند اين باشد كه اگر محتوای 
برنامه های سازمان صداوسیما به لحاظ كیفی چنگی 
به دل نمی زند، دلیلش اين اس��ت ك��ه بودجه اين 
سازمان يك هشتم بی بی سی است و احتمالاً تزريق 
پول بیشتر، سازمان صداوسیما را در تربیت نیرو و 
تولید فكر و ايده خلاقانه ياری خواهد رساند. گزاره ای 

كه البته بايد در آن ترديد جدی كرد.
   يك معاونت برنامه ساز برای بازرگانی 

شهاب اس��فندياری در اين همايش به اين نكته 
اش��اره می كند كه تبلیغات بازرگانی با توجه به 
اهمیت اثرگذاری آن بر مخاطب، نبايد صرفاً تحت 
نظارت معاونت اداری و مالی صداوس��یما باشد، 
بلكه بايد در حد يك معاونت برنامه ساز برای آن 

اهمیت قائل شد.
اين سخنان مدير دانشگاه صداوسیما نشان می دهد 
كه بازرگانی مس��ئله خیلي مهمی است و تا حالا 
احتمالاً آنطور كه بايد و شايد از سوی مديران سیما 
جدی گرفته نشده است. البته معلوم نیست اهمیت 
امر بازرگانی به خاطر درآمدزايی آن است يا آفتی 
كه بازرگانی می تواند برای امر فرهنگ به بار آورد، 
آن را مهم می كند. پیوند خوردن ثروت و فرهنگ 
چیز بدی نیست، اما وقتی سرمايه بر فرهنگ تفوق 
پیدا كند، آنجاست كه حال نزار فرهنگ روز به روز 

بدتر می شود و تقريباً چیزی شبیه همین خروجی 
كه از بعضی برنامه های س��یما مشاهده می كنیم، 
مي ش��ود. برای مثال يك مجری خوشحال برنامه 
آش��پزی احتمالاً آنقدر از تولید برنامه اش پول به 
جیب زده كه فكر می كند خیلی آدم مهمی است و 
رو به يك دختر نوجوان شركت كننده در برنامه اش 
می گوي��د؛ از اينكه پدرت راننده تاكس��ی اس��ت 
خجالت نمی كشی! گويی مثلًا راننده تاكسی بودن 

چیزی شبیه به دزدی كردن است. 
  دست كوتاه رس�انه ملی برای موضوعات 

ملی
اسفندياری با تأكید بر اينكه در دوران رياست دكتر 
علی عسكری بر رس��انه ملی انضباط شديد مالی بر 
بودجه صداوسیما حاكم است، ادامه می دهد: بايد برای 
نیاز رسانه ملی به استفاده از بودجه عمومی چاره ای 
انديشید؛ در غیر اين صورت ممكن است دست رسانه 
ملی برای پرداختن به موضوعات اساسی و همچنین 
نیاز های مردم چندان باز نباش��د. معنای اين حرف 
جناب اسفندياری هم تلويحاً اين است كه همین حالا 
به دلیل اينكه بودجه صداوسیما گروگان دولت است، 
دست س��ازمان برای پرداختن به موضوعات ديگری 
غیر از مسائل مردم باز است و س��رگرم كردن مردم 
با برنامه های بی مزه و تا حدودی س��طحی با حضور 
مجريان، نه چندان آداب دان و فهیم كه تعداد آنها هم 

روز به روز بیشتر می شود، جزو مسائل مهم است. 
رئیس همايش رسانه ملی و تبلیغات بازرگانی در 
ادامه اين همايش با اشاره به نمونه هايی از تبلیغات 
شركت های خارجی می گويد: »نیاز است در الگوها، 
مديريت و سیاس��تگذاری ب��رای پخش پیام های 
بازرگانی در رسانه ملی تغییراتی ايجاد شود، زيرا 
نشر ايده و معنا در زندگی مخاطبان دخیل است.«

اينكه جناب رئیس همايش تبلیغ��ات و بازرگانی 
برای اثبات مسئله بازرگانی به نمونه هايی از تبلیغات 
خارجی اش��اره می كن��د، خودش نش��ان می دهد 
كه در اين باره خارجی ها تجربیاتی داش��ته اند و ما 
لازم اس��ت كه از آن تجربیات استفاده كنیم. البته 
اين باز هم نش��ان می دهد كه ما در علوم انس��انی 
عقب ماندگی هايی داريم و هنوز نتوانس��ته  ايم اين 
عقب ماندگی ها را جب��ران كنیم، پس م��دام بايد 
ببینیم خارجی ها برای نظم خانواده و جامعه چه كار 
می كنند و ما هم اينجا به فكر بیفتیم و پژوهشگاه های 

ما هم لابد بايد بروند دنبال يك كار ديگر!
   استفاده غيراخاقی از زن در تبليغات 

به چه قيمتی؟
در ادامه حجت الاسلام والمسلمین موسوی مقدم با 
بیان اينكه نیاز است در حوزه پژوهش در موضوع 
تبلیغات بازرگان��ی مطالعات به گون��ه ای هدايت 
شود كه يافته های پژوهش های س��ابق به عنوان 
پیش  فرض انگاشته شوند، گفت: با توجه به اينكه 
پیش فرض اثبات شده، جدايی ناپذير بودن پخش 
تبلیغات از رسانه ملی اس��ت، اكنون نیاز است كه 
پژوهش ها در ح��وزه تضاد ه��ا در موضوع پخش 
آگه��ی بازرگانی متمركز باش��د. وی ب��ا تأكید بر 
ضرورت انجام پژوهش های كاربردی برای تدوين 
خط مش��ی های به روز افزود: اين پژوهش ها حتماً 
بايد شرايط، ظرفیت ها و واقعیت های روز را مدنظر 
قرار دهد تا بتواند در به نقطه تعادل رساندن پخش 

آگهی بازرگانی، ثمربخش و ياری رسان باشد.

معلوم نیست اهمیت امر بازرگانی 
به خاطر درآمدزایی آن اس��ت یا 
آفتی که بازرگانی می تواند برای 
امر فرهنگ به بار آورد، آن را مهم 
می کند. پیوند خ��وردن ثروت و 
فرهنگ چیز ب��دی نیس��ت، اما 
وقتی س��رمایه بر فرهنگ تفوق 
پیدا کند، آنجاس��ت که حال نزار 
فرهنگ روز به روز بدتر می شود

    نمایش

 اشتباه فاحش عليرضا قرباني
 در آهنگ جديدش 

اشتباه عليرضا قرباني در خوانش قسمتي از شعر »ربابي« حواشي فراواني 
به همراه داشته است. 

 به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، مدتي است كه رسانه ها خبري مبني بر 
همكاري علیرضا قرباني و عالیم قاسم اف منتشر كردند. چند روزي است كه 
اين قطعه منتشر شده است. نكته قابل توجه در اين اثر، خوانش اشتباه علیرضا 
قرباني از يك بیت مولوي است. اين درحالي اس��ت كه پیشتر چند خواننده 

سنتي نیز قطعه »ربابي« را خوانده بودند. 
 مرحوم محمدرضا شجريان تصنیف »ربابي« را با نام آهنگ »مستان سلامت 

مي كنند« از آلبوم »رندان مست« به درستي خوانده بود. 
اگر به خوانش تصنیف »ربابي« با صداي علیرضا قرباني توجه كنید، متوجه 
مي شويد هنگامي كه مصراع »اي آرزوي آرزو آن پرده را بردار زو« را مي خواند، 
واژه اي را به اشتباه تلفظ مي كند. وي اين مصرع را بدين گونه مي خواند: »اي 
آرزوي آرزو آن پرده را بردار ز رو«؛ يعني به ج��اي واژه »زِ او«، »زِ رو« گفته 

مي شود. 
پیش از اين نیز حواش��ي فراواني حول اين خواننده س��نتي ب��ه دلیل تغییر 
نام ش��اعر يك اثر اتفاق افتاده بود. ش��اعر يكي از قطعات در آلبوم »افس��انه 
چشم هايت« كه قرباني در آن خوانندگي كرده، به اشتبا ه هوشنگ ابتهاج ذكر 
شده بود. علي زند وكیلي هم در قطعه اي كه مدت ها پیش منتشر شده، يكي 

از اشعار حافظ را اشتباه خوانده بود. 
قطعه »ربابي« را عالیم قاسم اف و علیرضا قرباني با آهنگسازي حسام ناصري 

در دستگاه چهارگاه همراه با تلفیقي از موسیقي ايراني جَز خوانده اند.

    نويد  پارسا
 دبي�ركل كميس�يون ملي يونس�کو اي�ران در افتتاحيه 
هفت�ه هن�ر افغانس�تان و گش�ايش نمايش�گاه »ج�ان 
پدر كجاس�تي« گفت: هفته هنر افغانس�تان ب�راي اين 
اس�ت كه دش�منان قس�م خورده اي�ن دو مل�ت بدانند 
آين�ده از آن ماس�ت و اي�ن روزه�اي تل�خ مي گ�ذرد. 
به گزارش جوان به نق��ل از روابط عمومي كمیس��یون ملي 
يونسكو- ايران، اولین ش��ب از هفته هنر افغانستان با عنوان 
»جان پدر كجاس��تي؟« به میزباني كمیسیون ملي يونسكو 
ايران با موضوع ادبیات و فرهنگ مش��ترك دو كش��ور ايران 
و افغانس��تان، به صورت مج��ازي و با همراهي تن��ي چند از 

چهره هاي ادبي افغانستان برگزار شد. 
حجت الله ايوبي، دبیركل كمیس��یون ملي يونسكو ايران در 
ابتداي اين برنامه گفت: در درجه اول به فرزندان معنوي پیر 
هرات )مردم افغانستان( سلام مي كنم و مي گويم اين روزهاي 
سخت مي گذرد اين چراغ روشن است. براي من و همكارانم 
باعث خوشحالي اس��ت كه امروز در چهلمین روز درگذشت 
اين لاله هاي پرپر با زبان هنر، ش��عر، ادبیات و موسیقي اين 
تعزيه را بر پا كرديم و با هم��ه وجودمان معتقديم چراغ امید 
در افغانستان روش��ن است. 10س��ال پیش وقتي نمايشگاه 
هنرمندان افغانس��تان در ايران برگزار شد، ديديم كه چقدر 
دستان هنرمندي دارند. از سفارت محترم افغانستان، رئیس 
دانشگاه كابل و از هنرمندان افغانستان تشكر مي كنم كه با اوج 
اخلاص با ما همكاري كردند. ما در يونسكو برنامه هاي فراواني 
مي گذاريم، ولي اين برنامه را با عشق انجام داديم، اين كار دل 
است. تصور ما اين بود نمايش��گاهي با 70 اثر خواهیم داشت 
ولي چیزي حدود 400 اثر زيبا به دست ما از سوي هنرمندان 
افغانستان رس��یده اس��ت. من با بزرگان فرهنگ و سیاست 
ايران وقتي صحبت كردم و خواستم پیامي بفرستند با عشق 
و علاقه اين كار را كردند. ما نمي توانستیم پذيراي پیام تمام 
همه علاقه مندان باشیم، ولي به هر عزيز و بزرگي پیام داديم و 
درخواست كرديم با كمال میل پذيرفتند؛ اين نشان مي دهد 
پیوند اين دو ملت پايدار است. ريشه ها به هم متصل هستند. 

   ما در افغانستان غريبه نيستيم
دبیركل كمیسیون ملي يونس��كو ايران در ادامه عنوان كرد: 
وقتي وارد افغانستان مي شويم، هیچ گاه احساس نمي كنیم 
در كشور ديگر و غريبه هستیم. من خودم اين توفیق را داشتم 
كه زودت��ر از همه آثار را دي��دم و ديدم كه آث��ار خوبي خلق 

شده است. پیوند هنرمندان افغانس��تان با ايران دلي و قلبي 
و طولاني است. ما هم نسبت به شعرا و شخصیت هاي بزرگ 
افغانستان چنین حسي داريم، آنهايي كه تلاش مي كنند اين 
دو ملت را از هم جدا كنند، بسیار اش��تباه مي كنند. ما وقتي 
به افغانستان سفر مي كنیم رگ  و ريشه خود را پیدا مي كنیم. 
هويت ما از كوچه پس كوچه هاي يكديگر مي گذرد. اين هفته 
هنر افغانستان براي اين است كه دشمنان قسم خورده اين دو 
ملت بدانند آينده از آن ماس��ت و اين روزهاي تلخ مي گذرد. 
اي كاش عزيزان افغانستان ما بیايند و سروده هاي ما را ببینند. 
»جان پدر كجاستي؟« اين روزها در ايران تبديل به يك نماد 
شده است. ما با ملت افغانستان يكي هستیم و اين هفته هنر 
افغانستان اين پیام را دارد كه اين چراغ روشن و شكوفاست. 

   مسير توسعه و آبادي از دانشگاه مي گذرد
در ادامه عبدالغفور لیوال، سفیر افغانستان در ايران گفت: از 
برگزاري اين برنامه به نمايندگي از دولت افغانس��تان تشكر 
مي كنم، حمله به دانش��گاه كابل حادثه تلخي بود كه نشان 
داد تروريست هاي سیاه دل تا چه حد علیه دانشجو و دانشگاه 
عقده به دل دارند و نمي خواهند افغانستان با نور دانش، روشن 
باشد. در سال هايي هستیم كه بیشترين تعداد از نسل جوان 
در مدرسه و مكتب و دانشگاه حضور دارند و مي خواهند آينده 
افغانس��تان را روش��ن كنند و اين هرگز براي تروريست ها و 
دشمنان منطقه قابل تحمل نیست، آنها هرگز مسیر توسعه 
و آبادي را در افغانس��تان قبول ندارند و مي دانند اين مس��یر 
از دانشگاه مي گذرد و به همین دلیل به دانشگاه كابل حمله 
كردن��د و معصوم ترين فرزندان كش��ور را به خ��اك و خون 
كشیدند. ولي اراده استوار نسل جديد افغانستان به حدي بود 
كه با شجاعت، فرداي روز حمله تروريستي، درهاي دانشگاه 

باز شد و درس دوباره آغاز شد.

 تنابنده پول بگیرد 
اما محتوا را گروگان نگیرد

 گفته مي شود كه محسن تنابنده، نويسنده و بازيگر سريال، 
براي فصل هفتم س��ريال پايتخت، تقاضاي 5 میلیارد تومان 

دستمزد كرده است.
تلويزيون ظاهراً انتخ��اب ديگري هم ن��دارد، پايتخت بدون 
تنابنده پايتخت نیست، اما كاش مديران سیما آنقدر توانمند 
نشان مي دادند تا دست كم متن و محتواي پايتخت ضدفرهنگ 
نباشد و مانند سري اول تا س��وم ارزش هاي خانواده و جامعه 
تقويت شود. كاش تنابنده پول را بگیرد، اما محتوا را گروگان 
نگیرد، وقتي از جیب مردم به تنابنده پول مي دهند و محصول 
كار هم ضدفرهنگ باشد، معنايش اين است كه مردم هم چوب 

را مي خورند و هم پیاز را!
پايتخت 7 ب��راي مديران تلويزيون يك آزمون بزرگ اس��ت، 
يكي از مديران فرهنگي كه با تنابنده كار كرده است، مي گفت 
او خیلي چغر و بدبدن! است، حالا بايد منتظر ماند و ديد اين 
حريف چغر در پايتخت 7 چقدر مي تواند مديران س��اده اي را 
كه بزرگ ترين اهرم مديريتش��ان انبان پر و پیمان بیت المال 
است، دور بزند. من فكر مي كنم تنابنده فهمیده عیار مديريت 
در سازمان صداوسیما دقیقاً چقدر است و كار دستش آمده و 

به اصطلاح حريف را خوب آنالیز كرده است. 
مديران سیما اگر در تولید برنامه براي مخاطب دچار چالش 
خلاقیت و ايده هستند، اما دست كم مي توانند با استخدام افراد 
كارآمد و متخصص در امر فرهنگ و فیلمنامه نويساني كه در 
ادبیات دستي دارند و اخلاق جامعه برايشان مهم است، نسبت 
به تقويت محتواي آثار و مجموعه هاي نمايشي در تلويزيون 
اهتمام بیش��تري به خرج بدهن��د. وقتي قرار باش��د درآمد 
آگهي هاي ناشي از پخش س��ريال پربیننده پايتخت دست و 
دل مديران س��یما را بلرزاند و همین باعث شود تا محتوا را وا 
بدهند، نتیجه اين مي شود كه فرهنگ به ضرر سود و سرمايه 

عقب نشیني مي كند. 
تنابنده بازيگر خوبي است و دس��تي هم در نويسندگي دارد، 
اما قطعاً دغدغه اي براي فرهنگ جامعه ندارد و پول و درآمد 
اولويت اول اوس��ت، پس اين مديران س��یما هستند كه بايد 
دلشان براي جامعه مخاطبان س��یما بسوزد و روي فیلمنامه 

پايتخت متمركز شوند. 

امام حسين )ع( فرمود:

»هركس به غير خدا دل ببندد، 

زيان كرده است.«

)بحار الانوار، ج ۹۵ ص ۲۱۶ ح۳(


